
Masa rotundă a revistei 

la 
Teatrul 

Giuleşti 

In continuarea întîlnirilor eu realizatorii actului teatral, 
revista ,.Teatrul" a organizat o masă rotundă cu Teatrul 
Gluleşti. 

Au participat : ELENA DELEANU - director : NI
COLAE MUNTEANU - director adjunct ; ALEXA VISA
RION, DINU CERNESCU, TUDOR MARASCU, GETA 
VLAD - regizori ; DANIELA CODARCEA, OCTAVIAN 
DIBROV - scenografi ; ANGELA IOAN - secretar lite
rar ; PAUL IOACHIM, DORINA LAZAR, AGATHA NICO
LAU, MIHAIL STAN, ION VILCU - actori. 

Din partea redacţiei : MIRA IOSIF, THEODOR MA
NESCU, VIRGIL MUNTEANU. 

REDACTIA : ln intreaga noastră acti
vitate, pornim de la ideea că, intr-o cul
tură socialistă, teatrul este un fenomen 
de neînlocuit. Legătura dintre cultură şi 
socialism este o legătură organică. ln 
acest context, teatrul este chemat să 
educe oamenii, să-i facă să gîndească 
asupra condiţiei şi misiunii lor în lume, 
bucurîndu-i. Revista "Teatrul" depune 
mari strădanii in direcţia reflectării vie
ţii teatrale. Pentru a ne opri Ia un singur 
exemplu, di n cele aproximativ trei sute 
de premiere, cite au loc intr-o stagiune, 
noi consemnăm in cronici dramatice circa 
o sută şaptezeci. Contactul direct cu rea
lizatorii actului teatral il realizăm prin 
colocvii le, cenaclul şi mesele rotunde ale 
revistei "Teatrul". De ce ne intilnim 
acum cu Teatrul Giuleşti ? Pentru că aici 
se află o pleiadă de excelenţi actori, 
pentru că aiCI lucrează cîţiva regizori 
care s-au definit ca personalităţi incon
fundabi!e, in sfîrşit, pentru că aici, la 
Teatrul Giuleşti, există o conducere care 
ştie ce vrea, care are un progran1 şi 
care-şi traduce acest program in specta
cole de foarte bun nivel ; şi, nu in uiti-

mul rînd, pentru că teatrul a stabilit cu 
publicul raporturi statornice, în condiţii 
diferite de ale altor teatre. 

Unii dintre cei de faţă s-au mai în
tîlnit, in urmă cu şase ani, Ia o masă 
rotundă, dnd au fost dezbătute proble
ma publicului şi - ca să spunem aşa, 
cum s-a spus şi atunci - problema "ie
sirii la .mare" a teatrului. Fireşte, s-a 
d iscutat mult şi despre repertoriu, şi 
despre definirea profilului, în funcţie de 
acest repertoriu. In aceşti şase ani, Tea
trul G iuleşti a făcut un salt aprecia
bil, şi pe bună dreptate, şi-a cîştigat un 
loc di�tinct, in viaţa teatrală a ţării. Pu
tem spune, printre altele, că Teatrul 
Giuleşti este un laborator unde se tes
tează şi se lansează dramaturgia naţio
nală că a dobindit prin repertoriu ca şi 
pri n

' 
spectacolele :ealizate, un profil a

parte, că şi-a cîştigat şi format un public 
al său. Totodată, teatrul are problemele 
lui, specifice colectivului. Discuţia pe 
care o incepem este o discuţie de lucru, 
in care fiecare este invitat să-şi spună 
deschis părerea. 
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Scurta retrospectioa �---------- -·- ------- - - - - --- ---·--- --- ·-

ELENA DELEANU : Aş vrea să por
nesc de la masa rotundă de acum şase 
ani : să vedem, reamintind problemele 
care se puneau atunci, dacă, in perioada 
care a trecut, teatrul a izbutit să rezolve 
măcar o parte din ceea ce-şi propunea, 
cum a rezolvat şi, mai cu seamă, ce i-a 
mai rămas să rezolve. 

Una dintre problemele acute, ale acelei 
perioade, era problema lărgirii ariei pu
blicului nostru. Beneficiind acum de a 
doua sală, considerăm că am depăşit a
cest deziderat. Totodată, ne-am asumat 
noi răspunderi, odată cu preluarea sălii  
,.Majestic" . Aş vrea să spun că teatrul a 
avut, încă de la înfiinţare, un program 
al său, pe care l-a urmărit cu consec
venţă, în cei treizeci şi cinci de ani de 
cind există ; cine va scrie istoria sa (şi 
ea merită să fie scrisă !) va vedea că, 
imediat după 23 August, Teatrul Giuleşti 
s-a definit ca unul dintre deschizători! 
de drum ai mişcării cultural-artistice, din 
ţara noastră. Noi am rîvnit, dintotdeauna, 
să fim un teatru popular, de larg ecou, 
de largă accesibilitate, cu un repertoriu 
deschis. variat, in care să predomine dra
maturgia românească. 

Dacă e să privim retrospecti v  specta
colele noastre, care au însemnat ceva 
pentru mişcarea teatrală românească din 
ultimele decenii,  vom număra, printre ele, 
şi Domnişoara Nastasia, A cincea lebădă, 
Meşterul Manole, Noaptea pe asfalt, 
precum şi spectacole cu piese de 
B ertolt Brecht, Maiakovski, Shake
speare, Btichner. Este un motiv de min
drie pentru noi, şi nu trebuie să ne sfiim 
s-o spunem. Desigur, nu ·am realizat nu
mai lucruri bune, am avut şi spectacole 
slabe, se întîmplă, in viaţa fiecărui co
l ectiv, să nu iasă totul foarte bine. Dar 
cred că, în linii mari, pe direcţia pro
gramului pe care ni l-am propus, colec
tivul a reuşit, în ultimul timp, să se im
pună, în viaţa teatrală a ţării, ca un 
colectiv valoros ; şi, dacă ne vom întîlni, 
peste un număr de ani, la o altă masă 
rotundă, vom constata, sper, că el şi-a 
urmărit în continuare, consecvent, stă
ruitor, programul. Regret că Ia discuţia 
noo.stră nu pot participa mai mulţi mem
bri ai colectivului, dar au fost solicitaţi 
de alte activităţi ce nu pot fi amînate. 

ALEXA VISARION : Am venit la Tea
trul Giuleşti in urmă cu nouă ani şi opţi
unea mea a însemnat aderarea la un 
program bine definit. Acest program 
exista prin spectacolele Baia, Arlstocraţil, 
Domnişoara Nastasla, prin vitalitatea 
unui colectiv, în care se dezvoltase un 
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regizor ca Horea Popescu, în care lucrau 
Geta Vlad şi Dinu Cernescu, un teatru 
care încerca, şi reuşea, să îmbine stilul 
popular cu noi mijloace de expresie tea
trală, in care se impuneau, in acea peri
oadă, cu precădere, actori de cea mai 
puternică vînă comică. Mai erau multe 
de făcut, dar exista un teren fertil. 

DINU CERNESCU : Sigur că nu toate 
momentele vieţii teatrului nostru au fost 
momente fericite, sigur că, nu întotdea
una, s-au realizat spectacole importante ; 
au fost şi unele, care, nici mie, nici al
tora, nu ne-au plăcut. Acest lucru este, 
pînă la un punct, normal. Aşa cum, nici 
eu, cu toată dorinţa mea de a lucra cit 
mai bine, nu a.m reuşit întotdeauna. Dar 
cred că este in firea lucrurilor, să existe, 
în viaţa unui creator, momente cind nu 
reuşeşte să se împlinească, sau nu reu
şeşte să-şi împlinească gindul său iniţial, 
acestea sint accidente ... 

REDACŢIA : Concret, la ce accidente 
vă referiti ? 

DINU CERNESCU : Vreau să fiu de
schis cu mine însumi. Cred că acciden
tul cel mai important al meu din ultimul 
timp este Oedip, un spectacol care, ini
ţial, era foarte bine gîndit, perfect argu
mentat teoretic, dar ale cărui idei au fost 
degradate pe parcurs, atît de mine cit şi 
de actori. S-ar putea ca nici distribuţia 
să nu fi fost suficient de bine gîndită. 
Dar nu despre accidentele mele, nu de
spre mine însumi e momentul să vorbim. 

GETA VLAD : Mă număr printre cei 
ce au participat la inceputurile Teatrului 
Giuleşti, iar la data cind se năştea Alexa 
Visarion, eu intram în teatru. La vre
mea aceea, problemele vieţii teatrale se 
puneau altfel, era vorba de o nouă orien
tare a artei, era vorba de cultura unui în
treg popor. Era o perioadă a începuturi
lor, şi poate că spectacolele nu erau 
desăvîrşite, dar s-a desfăşurat o acţiune 
importantă, de durată, pentru atragerea 
spectatorilor. Iar spectacolele de mai tir
ziu, ale lui Horea Popescu, nu au apărut 
pe loc gol. Ele au fost pregătite de efor
turile unor mari regizori ai epocii, cum 
au fost Aurel Ion Maican sau Ion Şahi
ghian. 

ELENA DELEANU : Cu toate acestea, 
spectacolul cu Bala părea să se fi născut 
prea devreme... · 

GETA VLAD : Şi Domnlşoara Nastasla 
a fost un spectacol care părea să se fi 
născut prea devreme. Publicul nu era pre
gătit pentru asemenea montliri, şi nici 
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opinia teatrală nu le-a primit cu entu
l.iasm unanim. Dacă e să ne amintim, 
s-a purtat o mică bătălie in jurul lor ... 

REDACTIA : Reţinem afirmaţia că 
Bala şi Domnlşoara Nastasla au fost 
spectacole care păreau să se fi născut 
prea devreme. Un mare critic spunea că 

artistul este cel care presimte întrebările 
viitorului... 

Dar să racordăm discuţia noastră la 
prezent, şi să încercăm impreună aborda
rea citorva probleme esenţiale ale Tea
trului Giuleşti. Vă propunem să vă re
feriţi la repertoriul actual, care, după pă
rerea noastră, este valoros la unele ca
pitole, dar poate fi îmbunătăţit, la altele. 

Repertoriu 
şi program individual 

ELENA DELEANU : Nivelul pieselor 
reprezentate azi este cu totul diferit de 
cel al pieselor pe care le aveam în reper
toriu cu ani în urmă. Dacă există o con
tinui tate, in politica noastră de promo
vare a d ramaturgiei originale. există şi 
o deosebire substanţială, in favoarea ulti
melor stagiuni. in ceea ce priveşte cali
tatea textelm· pe care le oferim publicu
lui. Nu vreau să se inţeleagă că toate 
piesele româneşti repre1.entate de noi a
cum sint de valoare egală ... 

ANGELA IOAN : Tradiţia valorificării 
dramaturgiei origi nale este dublată, in 
Teatrul Gi uleşti, de o exigenţă mereu spo
rită privind calitatea. Montăm piese ro
mâneşti, nu de dragul procentelor, şi nici 
pentru a păstra cu orice preţ preponde
renta lor numerică. O simplă înşiruire 
a titlurilor de pe afiş este gr�itoare : 
Ordinatorul şi A cincea lebA.dA. de Paul 
Everac, Noaptea pe asfalt de Theodor 
Mănescu, Echipa de zgomote de Fănuş 
Neagu, Nu ne naştem toţi la aceeaşi virs
tA. de Tudor Popescu, Opinia publică de 
Aurel Baranga sint, toate, piese contem
porane de certă valoare. 

REDACTIA : O intrebare : repertoriul 
Teatrului Giuleşti reprezintă suma op ţi
unilor regizori lor, sau elaborarea lui pre
supune conjugarea mai multor criterii ? 

PAUL IOACHIM : Intrebarea este lim
pede, răspunsul e mai complicat. Părerea 
me:� este că repertoriul trebuie să repre
zinte opţiunile individuale ale regizorilor, 
in cadrul unor i dei di rectoare, definite 
in fiecare an teatral. 

DINU CERNESCU : Direcţia teatrului, 
noi toţi, ne-am propus un program de in
noire a repertoriului, pentru stagiunea 
trecută, şi cea actuală. Am avut în ve
dere ca, în prima parte a acestei perioa
de, să ne improspătăm afişul de piese ro
mâneşti.  Di n exemplele date, rezultă că 

am izbutit să ne indeplinim acest punct 
din program. Pentru partea a doua, ne
am propus să oferi m  publicului, noi spec
tacole cu piese din dramaturgia univer
sală ; şi aici, sintem pe cale să ne inde
plinim programul. S-a dat premiera cu 
Woyzeck de Biichner, pusă în scenă de 
Alexa Visarion, eu repet Per.lcle de 
Shakespeare. Tudor Mărăscu va continua 
tot cu un Shakespeare, Visul unei nopţi 
de vară. Aceste spectacole sint, în egală 
măsură, opţiuni ale regizorilor şi parte 
a programului politic-cultural al teatru
lui. 

GETA VLAD : In ceea ce mă priveşte, 
nu pot vorbi despre un program propriu. 
Nu toţi ne putem face un asemenea pro
gram, şi, din acest punct de vedere, mă 
încearcă un fel de amărăciune, lipsită însă 
de invidie. Şansa celor mai tineri, de a 
realiza spectacole mari cu piese foarte 
bune, mă bucură, succesul lor este şi suc
cesul meu. Dar in teatru, ca şi în viaţa 
personală, nu se poate merge doar din 
eveniment in eveniment, din pisc în pisc ; 
există şi depresiuni. fără ele n-ar exista 
piscurile. Eu imi asum conştient un rol 
mai modest în viaţa teatrului. 

TUDOR MARASCU : Eu cred că fie
care dintre noi am pus în scenă şi piese 
care nu fac parte din programul nostru 
indivi dual. Iubesc foarte mult douăzeci ş i  
două d e  piese din literatura universală ; 
nu am pus in scenă, pînă acum, nici una 
dintre aceste piese. Inseamnă aceasta, 
oare, că am fost lipsit de posibilitatea 
de a-mi realiza un program personal ? 
Nici Totul in grădină nici A cincea lebă
dă, nu făceau parte din programul meu 
personal. Cu prima mi-a i eşit un specta
col i nsuficient împlinit ; cu a doua, unul 
bun. Şi în ceea ce mă priveşte pe mine, 
şi ,  ca şi pe ceilalţi ,  problema opţiunii 
personale a regizo.rului este importantă, 
dar nu este hotărîtoare pentru alcătuirea 
repertoriu lui. 
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Publicul: 
diferentiere sau omogenizare ? 

REDACŢIA : O pmblemă care ni se 
pare esenţială in activitatea fiecărui tea
tru, deci şi in activi tatea teatrului dum
neavoastră : in ce măsură, la alcătuirea 
repertoriului, se ţine seama de nivelul, 
cerinţele. exigenţele publicului. Dar, mai 
înainte, o întrebare : are Teatrul 6iuleşti 
un public al său '? Care sint trăsăturile 
lui ? Care este structura lui ? 

ELENA DELEANU : tn legătură cu 
structura publicului, discuţia noastră se 
racordează Ia discuţiile despre public, 
care se poartă în întreaga lume. Se vor
beşte despre teatru, într-o anumită zonă 
culturală a oraşului ; in acelaşi timp, se 
vorbeşte despre extinderea zonei cultu
rale, la întregul teritoriu urbanizat. tn 
momentul de faţă, structura publicului 
din cartierul Giuleşti nu se diferenţiază 
substanţial de structura publicului din 
zona centrală. Oameni din aceleaşi ca
tegorii sociale locuiesc şi în blocurile din 
cartier, ca şi  in cele centrale. Geografic 
vorbind, Capitala are o structură a popu
laţiei oarecum omogenă. 

DORINA LAZAR : Şi, totuşi, un spec
tacol pe care l-am jucat la sala "Maje
stic" - mă refer la Dragoste periculoasă 
- a fost mai bine primit în Giuleşti, iar 
unele spectacole jucate in Giuleşti, ca 
Pasărea Shakespeare de D. R. Popescu 
sau Măsură pentru măsură de Shakes
peare, au avut o existenţă scurtă. 

PAUL IOACHIM : Am citit in presă, 
am văzut la televiziune, că oamenii de 
teatru ar dori ca noile cartiere să aibă 
săli de spectacole. Ar fi interesant ca şi 
alte teatre bucureştene să-şi găsească lă-
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caşun m noile cartiere, fie in săli de ci
nematograf, fie la casele de cultură. S-ar 
putea întîmpla ca traducerea în viaţă a 
unor asemenea iniţiative să producă sub
stanţiale schimbări în mentalitatea pu
blicului noilor cartiere. 

NICOLAE MUNTEANU : Traversăm o 
perioadă nu tocmai favorabilă · sălii de 
lîngă podul Grant. Lucrări edilitare de 
mare amploare au transformat intreaga 
zonă intr-un şantier, au dereglat circula
ţia mijloacelor de transport in comun ş i  
fac anevoios accesul publicului. Sigur, 
este o situaţie vremelnică, ea se va in
cheia peste puţin timp, şi intr-un fel ca
re ne favorizează ; modernizarea căilor 
de acces şi edificarea unui nou cartier 
sint in folosul nostru. Dar, in momentul 
de faţă, activitatea săli i  Giuleşti este se
rios stinjenită. 

REDACŢIA : Să depăşim situaţia de 
moment, să discutăm perspectiva. Publi
cul este diferenţiat şi va continua să fie 
diferenţiat, de acest lucru nu putem sit 
nu ţinem seama. Dar poate fi vorba de 
o diferenţiere pur urbanistică ? tn mai 
toate capitalele. la Moscova, Ia Varşovia, 
la Budapesta, la Paris, la New York, in 
zonele mărginaşe, fiinţează teatre valo
roase, cu semnificaţie deosebită in viaţa 
culturală a oraşului respectiv, şi care, 
prin pmgram, prin stil, atrag spectatori 
de la mari distanţe. Mai poate constitui, 
distanţa faţă de centru, un handicap pen
tru calitatea activităţii unui teatru ? 

ELENA DELEANU : Publicul este, fără 
nici o îndoială, diferenţiat. Dar nu după 
zona in care se află teatrul, nici in ra-
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port cu distanţa dintre sală şi centrul 
urban. Fiecare teatru îşi are publicul 
lui. Peste drum de sala .. Majestic" se 
află Teatrul �Constantin Tănase" . Cre
deţi că aceste săli, ambele centrale, au 
acel aşi public ? Mai mult. fiecare specta
col îşi are publicul lui. După un şir de 
reprezenta ţi i ,  se poate cu uşurinţă obser
va că unul este publicul care vine l a  
Woyzeck, şi altul ,  cel care vine la Jean, 
fiul lui Ion. Aşa stind lucrurile, şi con
siderind situaţia din zona Grant in per
spectivă, nu putem, nu avem voie să 
credem că intre cele două săli trebuie 
să facem vreo diferenţă. Programul nos
tru este unul şi acelaşi pentru ambele 
săli. 

REDACTIA : Prin programul reperto
riul al teatrului dumneavoastră sint va
!orificaţi in mod satisfăcător actorii ? Alt
fel spus, actorii sint mulţumiţi de felul 

cum sint uti l i zaţi,  de şansele de afirmare 
care li se oferă ? Se are in vedere, la 
alcătuirea repertoriului, dorinţa cutărui 
sau cutărui actor, de a adăuga, palmare
sului propriu, un anume rol ? 

A ctorul 
şi s_[!irţţ_ul_ cfe �_chipă 

AGATHA NICOLAU : Diversitatea re
gizorilor din teatru, personali tatea distinc
tă a fiecăruia dintre ei. a r  trebui să con
stituie (şi, de fapt, chiar constituie) pen
tru noi, actori i, un motiv de mare mul
ţumire. Sînt foarte fericită că am lucrat 
cu Geta Vlad şi cu Tudor Mărăscu. Imi 
do•·esc să parcUI·g şi experienţa unor 
spectacole cu Alexa Visarion. Cred că 
regizori i ar trebui să încerce să ne folo
sească mai mult, trecînd peste prejude
căţi, să vadă, in noi, mai multe posibili
tăţi decit au fost confirmate. S-ar putea 
să mă înşel, dar nu cred că opţiunile re
pertoriule sint determinate şi de nevoia 
de afirmare a actorilor. Trupa este foarte 
bună ş.i ea răspunde exigenţelor. Dar, nu 
trebuie să uităm că şi actorii au visuri, 
nu numai de tinereţe, ci şi de maturitate, 
nu trebuie să uităm că actorul nu�şi in
cheie cariera cînd atinge vîrsta medie. 
Este minunat faptul că regizorul este cel 
care gîndeşte teatrul, dar nu e la fel de 
minunat că el nu se gîndeşte şi la ac
tor. Aşa se întîmplă că Dorina Lazăr tră
i eşte C'll sentimentul că marile roluri trec 
pe lîngă ea. in vreme ce joacă roluri 
care o i nteresează mai puţin ... 

TUDOR MARASCU : Nu sînt de acord 
cu cele spune de Agatha Nicolau. Intot
deauna, cînd m-am pregătit să pun in 
scenă un spectacol, m-am gindit la felul 

cum voi putea valorifica in cel mai bun 
chip posibilităţile actorilor. Aşa s-a întîm
plat cu Descilpilţînarea, cînd l-am distri
buit pe Corado Negreanu, aşa s-a intim
plat cu Noaptea pe asfalt, cînd l-am dis
tribuit pe Cornel Dumitraş. Nu am avut 
întotdeauna adeziunea şi  increderea co
legilor, dar am socotit că merită să incerc, 
şi  s-a dovedit că, într-adevăr, merită. 

GETA VLAD : Problema se pune, cred, 
mai nuanţat. Aşa cum un regizor nu 
poate monta orice piesă, pentru că nu 
orice piesă i se potriveşte, tot aşa şi un 
actor poate visa un rol pentru care nu 
e potrivit.  E o distanţă, cîteodată chiar 
o prăpastie între aspiraţii şi posibilităţi, 
şi prea des inchidem ochii şi nu vedem 
această distanţă. 

ION VILCU : Ca unul care mă aflu de 
mulţi ani in acest colectiv, pot mărturisi 
C'll .mina pe inimă că nu am motive să 
fiu nemulţumit. De ce ? Pentru că nici 
unul dintre regizorii cu care am lucrat 
- şi am lucrat C'll toţi regizorii teatrului 
- nu m-a cantonat într-un anumit gen, 
nu m-a distribuit într-o categorie limita
tă de roluri. Nu am primit, de-a lungul 
carierei mele, două roluri asemănătoare ; 
fiecare regizor mă vede altfel, şi acesta 
este marele avantaj al actorului de l a  
Teatrul Giuleşti. 
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ELENA DELEANU : Ştiu că avem ac
tori care încă îşi aşteaptă marile roluri. 
In ultima perioadă, au fost împlinite 
cîteva dorinţe ale unor actori de valoa
re deosebită ; dar sîntem incă departe 
de acoperirea totală a acestui deziderat, 
care, dacă este îndeplinit, este şi spre 
folosul teatrului, şi spre satisfacţia lor. 

ALEXA VISARION : Privitor la unele 
afinmaţii in legătură cu rolul, rostul şi 
poziţia actorului într-un colectiv : sint 
convins că principalul element al teatru
lui este actorul. Fără el nu se pot face 
spectacole. De la acest adevăr, pe care 
timpul nu l-a infirmat şi nici nu-l va 
putea infirma vreodată, discuţiile se pot 
ramifica. Adevărul acesta, însă, rămîne 
fundamental. 

Există o legătură structurală intre a
numiţi regizori şi anumiţi actori, care de
termină răspunsuri mai bogate, mai nu
anţate ... lnseamnă că ceilalţi actori, care 
nu se grupează in jurul unui anumit re
gizor, nu sint la fel de capabili, de ar
tişti ? Nicidecum. 

Cel mai important lucru pe care 1-a 
izbutit conducerea teatrului este că toate 
contradicţiile dintre noi au drept obiect 
probleme de creaţie, nu chestiuni lătu
ralnice. Intre cei patru regizori există 
o unitate de vederi , toţi vrem să facem 
spectac.ole bune, viabile, indiferent de 
stilul fiecăruia, de felul său de a gîndi 
teatrul. 

Pentru mine, personalitatea Teatrului 
Giuleşti rezultă şi din faptul că, regizori 
diferiţi ca structură, asigură, colectivului 
actoricesc, posibilitatea de a practica di
ferite modalităţi de înţelegere, metode de 
lucru şi stiluri de interpretare. 

DINU CERNESCU : In completarea 
celor spune de Alexa Visarion, vreau să 
mărturisesc că mi-e i mposibil să concep 
munca in teatru de unul singur, in a
fara echipei. Cel mai important lucru, 
care s-a realizat la noi , e faptul că nu 
există grupuri separate sau opuse, ci 
există echipe de creaţie, există spirit de 
echipă. Mi se pare demnă de subliniat 
ideea continuităţii spiritului de echipă. 
După ce se termină lucrul la un 
spectacol, rămîne, ca un bun ciştigat, un 
anume, să-i spunem aşa, "spaţiu moral" , 
pe �are-! preiau ceilalţi, il dezvoltă. li 
sînt recunoocător lui Alexa Visarion pen
tru spiritul de înalt profesionalism, de se
veră disciplină, pe care-1 instaurează la 
repetiţii. Atmosfera de lucru din repeti
ţiile lui influenţează, în bine, întreaga 
atmosferă din teatru. 
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REDACŢIA : Cum se naşte, cine gene
rează, cum se realizează, cum se menţine 
spiritul de echipă ? 

GETA VLAD : Spiritul de echipă este 
generat, în primul rînd, de conducerea 
teatrului, de regizori, de platforma lor 
ideologică-artistică, de năzuinţa comună, 
indi ferent de personalitatea fiecăruia, de 
a realiza spectacole, care să exprime un 
punct de vedere unitar asupra vieţii şi 
a artei. Pot fi şi teatre în care se fac 
spectacole foarte bune, fără ca acolo să 
fie vorba de existenţa unui spi rit de e
chipă. 

ALEXA VISARION : Un regizor nu-şi 
propune să facă o echipă, el îşi propune 
să facă spectacole, printr-o echipă. Pen
tru a fa'ce spectacole, regizorul are ne
voie de talent. Pentru a face o echipă, 
trebuie să aibă şi anumite alte caracte
ristici personale. Sint regizori excelenţi 
care nu pot forma în jurul lor o echipă 
sk'lbilă, şi sint alţi regizori, la fel de 
buni, care au capacitatea de a stimula 
contacte umane. Nu există date precise 
care să definească ce înseamnă o echi
pă, ci există un cli mat favorabil, care 
deschide posibilitatea , existenţei colecti
vului, ca echipă. 

Teatrul Giuleşti nu este o echipă de 

creaţie, ci un colectiv. El reprezintă o 
unitate din punct de vedere organizato
ric, din punct de vedere al programului 
cultural, dar e compus din mai multe 
nuclee, care pot să formeze echipe de 
creaţie. Fiecare regizor îşi alcătuieşte e
chipa lui. dar ea nu e închisă, e mereu 
în mişca1·e, mereu în schimbare ... 

Pentru mine, o echipă înseamnă in 
pt�·imul rînd posibilitatea de a dialoga, de 
a dori acelaşi lucru, de a ne supune unui 
regim de lucru. Această comunicare, care 
se poate stabili intre mine şi cei cu care 
realizez spectacolul, are, trebuie să aibă, 
consecinţe asupra conştiinţei artistice a 
fiecăruia. Destinul unui artist se cristali
zează şi prin calitatea echipei sale. 

REDACŢIA : Cu cele spuse pînă acum, 
credem că ne apropiem de finalul discu
ţiei. 

NICOLAE MUNTEANU : Al$ vrea să 
adaug cîteva păreri, ca unul care sint 
mai nou în acest teatru, deci pot privi 
oarecum mai detaşat unele probleme. In 
împrejurări ca aceasta de faţă, se discută 
foarte puţin, aproape deloc, aspectele eco
nomico�organizatorice ale vieţii teatrale. 
Sint foarte rare arti�olele, din care să re-
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zulte spec i ficu l teatru l u i ,  ca i nstituţie nr
tisti că, in care creaţia se produce intr-un 
anumit cadru economico-organi;.o..atoric. ln 
afara acPstui cadru, nu poate exista nici 
un fel de creaţie teatrală. Teatrul este o 
instituţie subvenţionată, meniti"1 să pro
ducft spectacole cu eficienţă educati vă, de 
inaltft ţinută artisti că, să reali zeze un nu
rn[t r  spor it de spectatori, şi datoare sf1-şi  
folosească cu gr i j[J şi  înţelepci une resur
sele artistice şi materiale. ln condiţiile 
apl icf1ri i noului mecanism economic, de 
care v i aţa teatral[! nu poate rămîne stră
inii, este mmnentul să fie antrenaţi, în 
luarea unor m:isuri eficiente, tocmai cei 
care reali zează nemijlocit producţi a ar
t istică a teatrului.  

I n  altă ordine de idei : cred că Tea
trul Giuleşti trăieşte un moment bun. 
Programul sf1u, aşa cum se înfăţişează 
astăzi, s-a perfecţionat din mers, carac
teristica lu i  principală este, după părerea 
mea, unitatea concepţiei sale ideologic
culturale, unitate într-o largă diversitate, 
înfăţişînd repertoriul. stilul spectacolelor, 
gindirea şi efortul regizorilor, scenografi 
lor şi actm·i ior. 

ELENA DELEANU : lntr-o perspectivă 
destul de apropiată, clnd sala din Giu
leşti va reintra in ritmul său normal, 
teatrul nostru va fi singurul din Capi
tală cu două săli situate in zone diferite. 
Cred că. in vi itorul apropiat, vom izbuti 
să întinerim colectivul. Ne sint foarte 
necesari cîţiva actori şi actriţe, sub trei
zeci de ani. Atunci, programul va fi ş i  
mai l impede, şi mai bogat. Dar, indife
rent de structura organizatorică, i"'dife
rent de componenţa colectivului, indife
rent de sala în care îşi prezintă specta
colele, la �Majestic" sau dincolo de podul 
Grant, Teatrul Giuleşti va păstra tradi 
ţ i a  de teatru larg accesibil, deschis ori
cărui publi c  apropiat tuturor spectato
J;Jor, tuturor

' 
iubitorilor de teatru. O tră

sătură i mportantă a profi lului nostru o 
dă şi legătura permanentă a teatrului cu 
mişcarea artistică de amatori, sprijinul 
d i rect, susţinut, pe care-I acordăm tea
trelor muncitoreşti, formaţiilor artistice 
amatoare. Am fost, în toate aspectele ac
tivităţii, sintem şi vrem să fim în con
tinuare un teatru popular, in cel mai no
bil, mai preţios înţeles al cuvîntului. 

REDACŢIA : Fireşte, discuţia noastrl!. nu poate cuprinde şi nici epuiza 
toate problemele şi aspectele activitl!.ţli Teatrului Giuleştl, fiind, prin forţa 
imprejurărilor, sclectlvă şi rezumatlvă. Redacţia regreti. el o parte dintre 
actorii fruntaşi au lipsit de la această dezbatere, fiind solicitaţi, concomitent, 
de multiple indatoriri de actori şi activişti culturali. Considerăm, în acelaşi 
timp, el discuţiile au fost la obiect, eficiente, semnificative pentru preocupă
rile deopotrivă profesionale şi civice şi pentru cHmatul de lucru, creator, 
proprii acestui teatru, care deţine, în momentul de faţă, un rol marcant în 
viaţa noastrl!. teatrală, şi nu in puţine privinţe pilduitor. Pilduitou' mal cu 
seamă - ceea ce remarcam şi in prolog - prin programul său repertorial, 
care a contribuit în bună. măsură la impunerea - în ultimele stagiuni - a 
unei suite de piese originale valoroase, că.rora teatrul le-a dat infă.ţlşarea 
scenlcă cuvenită.. Intr-o stagiune bogată. în producţii originale, Teatrul Giu
leştl se remarcă. prin densitate, numărîndu-se printre puţinele colective tea
trale care, cu uşurinţă, pot programa o decadă a dramaturgiei originale 
(ceea ce teatrul chiar intenţionează să. facă., să.rbă.torind astfel aniversarea 
partidului), cu titluri noi şi substanţiale. Discuţiile ne-au relevat, in unitatea 
dialectică a unor puncte de vedere asemă.nă.toare sau divergente, aspiraţia 
spre o noul!. creştere, calitativă., frămîntl!.rile unui colectiv, pă.truns de simţul 
responsabilităţii sale ; fră-mîntări creatoare, care nu ocolesc realitatea unor 
dificultăţi, căutînd rezolvarea ncajunsurilor fireşti, sau mai puţin fire�ti. ale 
muncii zilnice, dar care au în vedere, în primul rînd, perspectiva. La Teatrul 

'Giulcştl s-a muncit, intotdeauna, avindu-se în vedere ziua de miine ; aceasta 
a fost una dintre concluziile precedente! noastre intilniri cu teatrul, aceasta 
este şi una dintre concluziile preţioase ale dezbaterii de azi. 

Cu o arie de activitate amplă., cu un colectiv puternic, în care se întîl
nesc cel puţin trei generaţii de actori, cu un nucleu regizoral bine definit, 
apt si. producă. configură-ri stilistice novatoare, Teatrul Giuleşti se confruntă 
azi cu cerinţele unei noi etape, prcgl!.tindu-se să-1 facă faţl!., cu seriozitatea 
şi dă-ruirea ce-l caracterizează. 
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